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„Šimone, synu Janův, miluješ mne více než ti zde?“(J 21,15-19) 

 

Je to normální, že každý den odpovídáme na spoustu otázek. Otázky patří k rozhovoru mezi 

lidmi. Jsou otázky, na které odpovídáme v klidu.  Existují ovšem také otázky, které 

nesnášíme, které nás dokáží „vytočit“ nebo kterých se bojíme. Zvlášť nepříjemné mohou být 

otázky rodičů, učitelů, šéfů nebo otázky u zkoušek. Když se posuneme v našem přemýšlení 

dál, dostaneme se ke vztahům partnerským. V manželství není obvyklé, aby se jeden druhého 

ptal na lásku. V manželství je třeba lásku žít. Z konkrétních postojů, slov, pohledů, chování 

partnerů se pak dá leccos „vyčíst“. – Dnes máme před sebou příběh z evangelia a otázku, jak 

je tomu ve vztahu mezi člověkem a Ježíšem Kristem.  

1. Šimon Petr a Ježíš 

Šimon Petr žil obyčejným životem židovského rybáře na břehu Genezaretského jezera. Se 

svým otcem a bratrem se živili rybolovem. Petr byl věřící člověk, ale hlavně ho zajímala jeho 

práce. Jednou se u nich zastavil Ježíš z Nazaréta a všechno se změnilo. Ježíš řekl jemu a jeho  

bratrovi „Pojďte za mnou!“ a oni oba šli. To Ježíšovo pozvání to nebylo pozvání na výlet! 

Bylo to pozvání k novému životu. Nakonec jich bylo 12, takových jako on, kteří chodili 

s Ježíšem po Galileji a prožívali s Ním věci, které dosud nepoznali. Když mluvil, viseli Mu na 

rtech. Když pomáhal lidem, divili se, jak léčil neduhy a všelijaká trápení…. Mistr připravoval  

své učedníky na podobnou službu. Měli jako On mluvit s lidmi o Bohu a zvát je k víře. A oni 

začali chodit po vesnicích a předávali lidem Ježíšovo poselství. 

Ze začátku to vypadalo velice nadějně, mnozí lidé přijímali Ježíše s nadšením.    Ale pak se 

do toho vložila židovská vrchnost a spolu s tou římskou Ježíše zatkla, odsoudila a popravila. 

Učedníky tyto události zaskočily a vylekaly. Chovali se jinak, než chtěli. Jidáš Ježíše zradil, 

Petr ho  „zapřel“, ze strachu lhal a řekl, že Ježíše nezná. Ostatní utekli. Nějak to nezvládli a 

mezitím Ježíš umírá na kříži…Než se stačili Ježíšovi přátelé z toho vzpamatovat, stalo se něco 

neuvěřitelného. Bůh Ježíše vzkřísil z mrtvých a On přišel zpátky mezi učedníky….       

2. Ježíš a Šimon Petr 

Nové setkání učedníků s Ježíšem je plné naděje, ale také  je ve vzduchu otázka: Nebude se 

mluvit o tom, co bylo? Nepřipomene Ježíš zapření, strach a zbabělost? Nic takového se 

nestalo. 

Ale pak je Petr s Ježíšem na chvíli sám a Ježíš se ho ptá na lásku. Petr okamžitě pochopil, na 

co se Ježíš ptá. Ježíš není kolega z práce ani soused. On je Bůh, On je Pán. On Petra povolal 

k tomu, aby byl Jeho učedníkem, naplnil jeho život Božími dary a poslal ho s dalšími 11 za 

lidmi. Petr ovšem zklamal a Pána zapíral. Teď se setkávají poprvé po těchto událostech 

….Petr ví, že Pán má právo se ptát na něco, na co se ostatní neptají.  Teď přišla „hodina 

pravdy“ a Petr má na přímou otázku dát přímou odpověď.  Ježíš potřebuje slyšet jeho vyznání 

lásky. On má s Petrem své  záměry, chce, aby pokračoval v práci, kterou začal. Ale nejdříve 

musí být mezi nimi jasno… 

Obvykle se na tomto místě připomíná, že Ježíš se ptá Petra na lásku AGAPE, který řečtina 

používá pro nejušlechtilejší cit, většinou pro Boží lásku k člověku nebo lásku člověka k Bohu. 

Petr ovšem mluví o lásce FILIA, lásce přátelské. Je to rozdíl, ale možná se význam toho 

rozdílu v rozhovoru přeceňuje. Ježíš se prostě Petra ptá: „Miluješ mne tak, jako já miluji 
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tebe?“ a Petr odpovídá, že Ho má rád. Není to totéž, ale je to poctivé.  Teprve když se Ježíš 

ptá potřetí, Petr se zarazí a dochází mu, proč se Ježíš ptá a na co se vlastně ptá. Poctivě 

odpovídá a říká, jak to je. „Pane, ty víš všecko, ty víš také, že tě mám rád.“. Ježíšova otázka 

Petrovi připomíná, že bez lásky ke Kristu nelze žít nový život a bez lásky k lidem zase nelze 

předávat radostnou zprávu evangelia  

3.  Křesťanský život jako vztah 

Vztahy mají tendenci slábnout a odumírat. Pokud vztah nepěstujeme, postupně slábne. 

Myslím si, že to dobře víme a že se podle toho chováme. Když máme někoho rádi, když si 

s někým rozumíme, vyhledáváme setkání s ním a jsme s ním rádi. Když nám na nějakém 

vztahu tolik nezáleží, věnujeme mu méně času a úsilí. Udržujeme kontakt, ale to je asi vše.  

Podobné zákonitosti platí také pro duchovní život, pro vztah člověka s Kristem. Náš Pán stojí 

o společenství s námi a nabízí nám své přátelství a svou blízkost. Přeje si, abychom na Jeho 

lásku odpovídali láskou a oddaností. Protože je to vztah jiné kvality, na duchovní úrovni, 

staráme se o něj jinak. Vztah s Bohem pěstujeme  tak, že pravidelně otevíráme Bibli a 

připomínáme si Boží slovo. Mluvíme s Ježíšem tak, že se modlíme a svou oddanost Bohu 

dáváme najevo tak, že v konkrétních věcech bereme vážně Boží rady a necháme se vést. Také 

se hlásíme ke Kristu a mluvíme o Něm s lidmi. To všechno ovšem vyžaduje čas a vnitřní 

nasazení a to „nefunguje“ samo. Je to věc rozhodnutí, vyžaduje to sebekázeň. Když Ježíš 

mluví s Petrem o lásce, připomíná jemu i nám, že víra je osobní vztah s Ježíšem. Když ho 

pěstujeme, pomáhá nám to udržet v životě ten správný směr: být s Ježíšem a pod Jeho vlivem.  

4. Obnova lásky ke Kristu     

V praxi je to často tak, že věřící lidé v takovém soustředění na Boha polevují. Na začátku je 

nadšení, pak časem jejich nadšení „vyprchá“. Ve vztahu k Bohu ovšem nejde o nadšení, ale 

především o věrnost. Láska, na kterou se Ježíš ptá Petra, se neměří  intenzitou emocí, ale 

trvalým zaměřením na Boha, každodenní vytrvalostí. Proto se také v Bibli stále znovu 

objevuje téma obnovy. Bůh volá opakovaně Izrael v různých obdobích k tomu, aby se vrátil 

k Němu. Jenže zanedbávání vztahu s Bohem to nebyl  jen problém Izraele ve starověku, ale 

také problém Kristovy církve později. 

Křesťanskou víru nemůžeme zredukovat na znalost Bible a chození do kostela. Je to věc 

srdce, celoživotní orientace a životních priorit. Ve vztahu k Bohu si ujasňujeme, co je pro nás 

nejdůležitější a co je základem našeho života.  

U Petrova příběhu se nám vybavují vlastní zkušenosti a situace, které jsme nezvládli. Vidíme, 

že do našeho vztahu s Ježíšem se promítají  krize, nálady a selhání. Jako Petr kdysi 

prožíváme, že nás Pán neodsuzuje a neodepisuje, nepřestává nás milovat a chce nám odpustit. 

Připomíná nám svou lásku, která Ho stála život, a ptá se nás, jak je to s naším vztahem 

k Němu. Podobně jako Petra i nás zve k novému začátku. Stojí to za to se vracet k Ježíši a 

obnovovat svůj vztah k Němu. Pokud chceme zůstat na Jeho cestě, jiná možnost ani 

neexistuje. Je to velký dar, že nás Bůh miluje a že nám trpělivě odpouští. Díky víře v Ježíše 

Krista se můžeme měnit a být blíž Jemu i lidem. AMEN.                                                                     

                                                                                                                       Bronislav Kaleta 

 

 


